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Hør min bønn til deg!
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Leder

I Matteusevangeliet kapitel 8,5-13 kan vi lese 
en av de mest gripende fortellingene i Det nye 
Testamentet. Vi leser om en romersk offiser 
med lederansvar for 100 soldater, som kommer 
til Jesus Kristus med sin store nød. Tjeneren 
hans, som han elsker som sin egen sønn, er syk 
til døden. Jesus Kristus ville straks av sted for å 
helbrede gutten, men den romerske centurionen 
sier bestemt at han ikke er verdig til at Jesus 
kommer inn under hans tak. Deretter sier han de 
ordene som viser en helt ufattelig tillit til Jesu 
person og gjerning: “Men si bare et ord, så blir 
gutten frisk.” (v. 8) Jesus undrer seg over denne 
totalt uventede og hjertevarme tilliten som denne 
offiseren med rett til å drepe, viser overfor ham. 
Jesus sier da til dem som fulgte ham: “Sannelig 
sier jeg dere: Ikke hos noen i Israel har jeg 
funnet så stor tro! (v. 10) Gutten blir like etter 
helbredet. Jesus sa da til høvedsmannen: “Gå 
hjem, det skal skje deg som du har trodd! Og 
tjeneren ble helbredet i samme stund.” (v. 13)

Denne underfortellingen viser på en tydelig 
måte hvem Jesus Kristus er, hvilke mennesker 
som svært overraskende nok har tillit og tro til 
Jesus Kristus og hvem som ikke har det.

Det store i denne teksten er ikke underet, men 
den ufattelige tilliten som denne offiseren viser 
Jesus Kristus! Hvor har han fått den tilliten fra? 
Og hvor hadde han fått den store omsorgen for 
tjeneren sin?

Denne hjertegripende og lærerike hendelsen 
utspant seg i Kapernaum. Kapernaum var Jesu 
by. Der bosatte han seg under sitt offentlige 
virke i Israel. Det var her Jesus Kristus hadde sitt 
hovedkvarter. Kapernaums navn på hebraisk var 
Kfar Nahum, som kan oversettes med Trøstens 
by. Denne dagen skulle byen leve fullt ut opp 
til sitt navn. Den store Trøsteren var i trøstens 
by og gav guddommelig trøst til den romerske 
offiseren, tjeneren hans og ellers til alle som 
opplevde underet da det skjedde. Men teksten 

er også til evig trøst for oss som bekjenner Jesu 
navn i dag.

Hvor hadde denne mannen, med det sterke, 
harde og kraftfulle ytre, sin dype gudsfrykt og 
brennende ømme hjerte fra? I Lukasevangelium 
kapitel 7 sier jødenes eldste om ham: “For han 
elsker vårt folk, og det er han som har bygd 
synagogen for oss.” (v. 5) Hadde han hørt om 
mannen fra Nasaret på forhånd, og hvor mye 
hadde han egentlig hørt og forstått? 

Frelsen kommer fra jødene
Høvedsmannen må har hørt om Jesus på 
forhånd. Ingen tvil! Hans kunnskap om Jesus 
Messias hadde han fått ved å lese i Det gamle 
testamentet, og det han leste tok han til hjertet 
og satte etter hvert all sin lit til det. En dag hørte 
han ryktet om mannen fra Nasaret og så ser han 
sammenhengen. Han er Messias. Og så blir troen 
tent, håpet vekket og en mektig kjærlighetens ild 
begynte å brenne i ham. Han får oppleve Jesus 
ord til kvinnen ved brønnen Sykar i Samaria: 
“Frelsen kommer fra jødene.” (Joh. 4,19)

Den romerske offiseren bad bare Jesus 
Kristus om et ord og så ville tjeneren hans bli 
frisk.

Si bare et ord!
Av Eivind Gjerde

”Normløst”
”Hvordan radikal kjønnsteori 

erobret Norge”

En bok av Kjell Skartveit

Boka koster kr. 350 + porto.

Se annen kontaktinfo 
bakerst i bladet (s. 31).



5

4/2025

Leder

Hvordan hadde du oppført deg i en lignende 
situasjon? Du hadde nok handlet slik: Jesus 
Kristus vil gå med oss hjem til den syke. Kom 
så følger vi han helt frem til sykerommet og 
helbredelsen kan skje. Men høvedsmannen 
oppførte seg ikke slik overhodet. Han ville ikke 
at Jesus skulle gå med ham hjem til den syke 
gutten. Hvorfor ikke? Svaret er at det hadde 
skjedd noe forunderlig stort i offiserens hjerte. 
Gud hadde fått gjort et dypt frelsende og tillits-
skapende verk i ham. Han som var en fremmed 
mann, en romer, en hedning, hadde åpnet hele 
sitt hjerte for Israels Gud og Israels lovede 
Messias!

Høvedsmannens tillit til Jesu ord
Offiseren begrunnet det med at han ikke var 
verdig til at Jesus kom inn under hans tak. 
Dette sa han ikke for moro skyld. Han mente 
det. Han sa bare: “Si bare et ord, så blir gutten 
frisk!” Han må ha forstått hvilken kraft det er 
i Jesu ord. I Jesu ord er det guddommelig kraft 
til å helbrede. Og han må ha forstått hvem Jesus 
Kristus er – Guds veldige Sønn og Messias. 

Han som jorden og himmelen er skapt til, og 
han som var kommet til frelse for verden.

Ditt ord er mektig nok til å helbrede min 
tjener, min gutt som tjener meg, min tjener som 
jeg holder slik av. Slik tenkte høvedsmannen. 
Min tjener som jeg elsker like høyt som mine 
egne barn, trenger bare et ord eller en tanke 
fra deg Jesus Messias. Slik trodde offiseren 
Offiseren illustrerer sitt ønske med å vise til at 
han som offiser, har høyere offiserer som han 
må adlyde og at han igjen har soldater under seg 
igjen som må lyde ham. Soldatene gjør det som 
den overordnede gir beskjed om. Han belærer 
ikke Jesus med ordene sine, men forklarer 
hvordan han tenker i sitt hjerte. Poenget med å 
si dette, er at han vil gjøre akkurat det som Jesus 
sier til ham. Jesus Kristus er for ham den aller 
høyeste autoriteten, den mest opphøyede over-
ordnede. Ham vil han adlyde. 

Det står i teksten at vår Frelser undret seg 
(v.10). Det er ikke ofte at Jesus Messias undret 
seg. Det står kun to ganger i Den Nye 

Testamentet. Her og i Mark 6,6, men der var det 
motsatt: “Og han undret seg over deres vantro 
…” Jesus ble forkastet i Nasaret.

Vår Frelser hadde ikke forventet å høre dette 
fra høvedsmannen! Her var det snakk om en stor 
tro. Og det var ikke hos en jøde, men en romer. 
En soldat til og med, og en mann med license to 
kill. Han av alle viser denne store troen.

Jesus hadde ikke funnet denne troen verken 
hos Johannes, Peter, Jakob. Marta, Maria, 
Lasarus, Simon i Betania eller noen andre. 
Ingen i Israel hadde vist en slik tillit til Jesu 
ord, men der du minst kunne vente det hos en 
profesjonell elitesoldat. Hvem var vel han? 
Gått på krigsskolen i ungdommen, plassert i en 
romersk hæravdeling, steget i gradene og så sent 
ut i verden til en liten by i Galilea, hedningenes 
Galilea. Her på den minst ventede plass viser 
han den sterkest tenkelige tillit til Jesu person, 
gjerning og budskap!

Hva er tro? 
Tro er tillit til Jesu Ord. Offiseren viser hva 
levende tro er for noe: Det er å komme til Jesus 
Kristus med sin nød. Det er tro. Det å komme 
til Jesus akkurat slik du er med din nød, er tro. 
For det er ingen annen måte å komme på. Å tro 
på Jesus Kristus og å komme til Jesus Kristus, 
er akkurat det samme: “Jesus sa til dem: Jeg er 
livets brød. Den som kommer til meg, skal ikke 
hungre. Og den som tror på meg, skal aldri noen 
gang tørste.” (Joh 6,3)

Denne sanne troen er også tillit til Jesu Ord, 
for Jesus er ett med sitt løftesord: Det viser 
offiseren så tydelig! Si bare et ord Jesus fra 
Nasaret!

En frelsende og helbredende opplevelse med 
Jesus er en opplevelse med ordet hans. Jesus er 
ett med sitt ord. Budskapet i Bibelen er dypest 
sett ordet om Jesus Kristus og frelsen i ham. 
Derfor forkynner vi ordet. Vi forkynner det som 
står i Bibelen: “Om noen taler, han tale som 
Guds Ord.” (1 Pet 4,11). 

“For dere er gjenfødt, ikke av forgjengelig, 
men uforgjengelig sæd, ved Guds Ord, som 
lever og blir. For alt kjød er som gress, og all 
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Andakt

dets herlighet som blomsten på gresset. Gresset 
visnet, og blomsten på det falt av. Men Herrens 
ord blir til evig tid. Og dette er det ord som 
er blitt forkynt dere ved evangeliet.” (1 Pet 
1,23-25.)

Tro hvor du minst ventet det
Jesus opplevde denne store troen på seg hos en 
mann som han kanskje minst skulle vente den 
fra. Mange av oss har opplevd noe lignende. En 
eldre pensjonert sjømann var blitt alvorlig syk. 
Det bar mot livets avslutning. Denne mannen 
vanket aldri i en kirke eller bedehus. Men så får 
han kreft og han forandres helt. Han blir så myk 
og mild og åpner seg for Jesus Kristus. Det skjer 
i ellevte time. Han bekjenner sin tro på Jesus for 
min far like før han døde. Min far vitner for ham 
og sier: Nå er Jesus her og vil hente deg. Vil du 
bli med ham? Den gamle sjøulken sier: Ja! Hvem 
skulle trodd det? Vil vi treffe ham i de himmelske 
salene? Det vil vi. Han lot seg frelse i ellevte 
time. Akkurat som røveren på korset. “Og han sa: 
Jesus, husk på meg når du kommer i ditt rike. Og 
han sa til ham: Sannelig sier jeg deg: I dag skal 
du være med meg i Paradis!” Lukas (23,42-43.)

Hvem skulle ha trodd at en romersk elite-
soldat, løftes frem som det største eksempel 
på Gudsfrykt av alle. Men Jesus selv gjør det. 
Hvem skulle ha trodd det? Ingen trodde det! Det 

blir noen overraskelse i himmelen. Hvem skulle 
trodd at den hardbarkede røveren på korset skulle 
komme til himmelen? Ingen regnet med det. 
Det blir nok en del negative overraskelser også. 
Hvorfor er ikke han eller hun der? De vanket jo i 
de troendes forsamling?

En levende tro i dag er tillit til det Guds Ord 
sier om Jesus Kristus og hva han har gjort for å 
frelse verden da han langfredag døde en stedfor-
tredende straffelidelse for alle mennesker. Han 
tok straff for alle dine synder. Guds dom rammet 
han i vårt sted, for at vi skulle slippe å gå evig 
fortapt. Den tredje dagen stod han seierrikt opp 
fra de døde, for at den som setter sin lit til ham, 
skal få bli erklært rettferdig for Gud ved troen 
alene. 

Vi kan i sannhet undre oss over at denne 
hjertegode mannen med det strålende og røffe 
utseendet, var den som viste en slik tillit til Jesu 
ord. Det var ingen som han i Israel. Kanskje har 
det aldri senere vært en så gudfryktig mann i 
historien. Han var en soldat og et mektig vitne om 
Jesus Kristus og hva hans ord kan utrette! Si bare 
et ord! En tanke eller et ord er nok for han som 
har i eie den hele himmelens borg. Du er kalt til å 
vise den samme tillit til Jesus Kristus og hans ord 
som den romerske offiseren. Jesus vil også lytte 
til din nødsbønn. Han frelser og gjør under i dag! o

”DA GUD GREP INN”
”18 personer forteller sine 

vitnesbyrd”

En bok av Ove Eikje

Boka koster kr. 100 + porto.

Se annen kontaktinfo 
bakerst i bladet (s. 31).
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Kor stort, min Gud
Av Jesper Krogedal

Kor stort, min Gud, at eg ditt barn får vera,
og leva i din frie nådepakt!

:/: Det alt er ferdig, eg skal inkje gjera,
men bare kvila i det du har sagt. :/:

Eg bed deg: Lei du meg igjennom verda,
eg er så veik og er i framandt land!

:/: Det mange var som gjekk seg vill på ferda
og slepte taket i di frelsarhand. :/:

Men visst eg veit: Du maktar fast meg halda,
det har du lova i ditt eige ord.

:/: Du visste alt om meg før du meg kalla,
og gav meg plass ved nådens rike bord. :/:

Lat meg få sjå på deg når synda dårar,
lat meg som barn ditt faderauga sjå!

:/: Då veit eg visst at gjennom tvil og fårar
eg ved din nåde skal til himlen nå. :/:
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Andakt

“Ham som ikke visste av synd, har han gjort til 
synd for oss, for at vi i ham skal bli rettferdige 
for Gud” (2 Kor. 5:21).
Her ser vi Guds ubegripelige barm- 
hjertighet mot oss, uverdige og fortapte 
mennesker: Ved at han, da han så oss under 
synd og lovens forbannelse og så bundet under 
dette at vi aldri av egen kraft kunne frigjøre 
oss, sendte sin enbårne. Sønn til verden og 
kastet på ham alle menneskenes synder.

 Gud sa: “Du skal være mannen som har 
begått alle menneskers synder; Forbered deg 
derfor på å betale og oppfylle for dem”.

Så kommer loven og sier: “Jeg finner at 
denne mann er en synder, og en som har tatt 
på seg alle menneskers synder. Så jeg ser ingen 
synd uten i ham, derfor må han dø på korset”. 
Deretter angriper og dreper loven ham.

 Siden dette har skjedd, er hele verden renset 
og sonet fra alle synder og følgelig frigjort fra 
døden og alt ondt. Men siden døden og synden 
er fjernet ved dette ene menneske, vil Gud ikke 
lenger, for denne sol – Kristus, se noe annet i 
hele verden, særlig ikke om de trodde denne 
reelle renhet og rettferdighet. o

Jesus ble gjort til synd for oss
Av Martin Luther

Heftet ”Når han kommer” ble utgitt i 1971 
på norsk. Originalens tittel er: ”När han 
kommer”. Det er den svenske teolog og 
bibeloversetter David Hedegård (1891– 
1971) som har skrevet det.

Det er kommet på norsk i serien Lundes 
småskrifter hvor Lunde og Co’s Forlag har 
copyright.

Stiftelsen På Bibelens Grunn har nå fått 
tillatelse fra forlaghuset Lunde A/S til å 
trykke opp heftet på nytt.

I dette heftet tar David Hedegård for 
seg forskjellige og aktuelle tema angående 
utviklingen i naturliv, samfunnsliv og i kirken.

Heftet er gratis, men Stiftelsen På 
Bibelens Grunn er takknemlig for gaver til 
sitt arbeid.

Heftet kan bestilles hos Bibelsk Tros 
kassettjeneste. Se kontaktinfo side 31.

Ved sending via post betales porto av 
mottaker!

Heftet "Når han kommer"
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Bokklipp

Begynnelse og ende
Kristenlivet begynner og ender på samme sted. 
Da du ble sittende fast i alt ditt eget og innså at 
du ikke kunne frelse deg selv, kom Herren til 
deg. Gjennom sitt ord lot han nåden gå opp for 
ditt hjerte.

Du ble uendelig lykkelig. Ja, du fyltes av 
jubel. Du visste at i deg selv hadde du ikke 
annet enn synd. Likevel var du under nåden. 
Den omsluttet deg fra alle sider. Du var dekket 
av den.

Årene har gått. Mye har forandret seg 
omkring deg. Du er selv blitt en annen. Kanskje 
kan du se tilbake på virksomme år i Herrens 
tjeneste. Likevel kan du ikke holde deg til noe 
av ditt eget eller bygge på det. Til det har Herren 
vist deg for mye av fordervelsens avgrunn i deg 
selv. Du ender der du begynte: ved Guds sanne 
nåde. Det er ditt livs resultat. Hvor synden ble 
stor, der ble nåden enn mer overstrømmende 
rik.

I livet som et Guds barn vokser behovet for 
nåde dag for dag.

En uforanderlig grunn
Din synd kan ikke ødelegge Guds nåde. Det har 
du vanskelig for å tro. Du har opplevd at synden 
har lagt så mye øde i ditt liv. Men nåden kan 
ikke skades. Den er fullkommen og fullstendig. 
Der er ingen bruddflater på den som synden kan 
trenge inn i. Nei, nåden er herre. Den dekker 
synden helt, og den går ikke til grunne ved å 
gjøre det. Nåden er som en strålende diamant.

Da du ble et Guds barn, gikk du inn over 
terskelen til nådens rike. Nå lever du i dette 
riket til den dag da du skal se det synlig. Himlen 
er et evig nåderike.

Om jeg skulle velge en dag hvor nåden var 
ny, ville jeg velge min siste dag på jord. Jeg 
ville gjerne dø med ny nåde. Men tenk – jeg 
skal ikke velge. Gud har valgt for meg. Han 
har bestemt at hans nåde skal være ny hver 
eneste dag jeg lever på jord.

En stadig kamp
Det vanskeligste av alt er å bli bevart i nåden. 
Jeg kan ikke forstå at den varer ved. I mitt 
hjerte stopper den opp. Det gjør den ikke i 
Guds.

Jesus er nådens kildespring. Fordi han er 
evig, veller nåden alltid frem. Når alle andre 
kilder er uttørket, rinner den alltid.

Er det å undres over at Satan bruker alle 
midler for å få meg bort fra Guds sanne nåde? 
Oftest søker han å vende mine øyne mot min 
egen kristendom. Han vet at blir jeg først 
opptatt av meg selv, varer det lenge før jeg får 
øynene vekk igjen. Når jeg ser på meg selv, har 
jeg ham i ryggen. Han peker på svakhet, svikt 
og gamle synder. Så sier han: Du misbruker 
Guds nåde, hvis du regner med den, slik som 
du er. Du må først forbedre deg selv. 

Den tale er farlig. Mange av Guds barn har 
endt i mørket, fordi Satan fikk dem bort fra 
nåden og inn på selvforbedringens vei.

Forkynnelsen hjelper
I kampen mot Satan er nådeforkynnelsen en 
stor hjelp. Når jeg sitter ganske stille, og Jesus 
males for mine øyne, da er det som jeg får 
tildelt nåde på ny.

Det er ikke all forkynnelse som levende-
gjør Guds nåde. Det er alene forkynnelse av 
evangeliet. Den appelerer ikke til mine krefter 

Guds sanne nåde
Av Hans Erik Nissen

Husk å melde adresseforandring når du flytter!NB!
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og min innsats. Den holder fram hva Jesus har 
gjort. Han har tatt seg av meg. Det har han 
gjort helt og fullt. Derfor får jeg lov til å hvile 
i hans gjerning og leve på hans ansvar.

I nådens rike skal du ikke bære følgene 
av dine handlinger. Det har en annen gjort i 
ditt sted. Av nåde får du lov til å bære følgene 
av det han har gjort. Det er i sannhet en lett 
byrde.

En nådekristen
Alle kristne er frelst av nåde. Der finnes 
overhode ingen kristen som ikke er det. 
Likevel vil jeg ikke kalle alle nådekristne. Det 
er alene de som har gitt nåden herredømme 
i sine liv. Det er kristne som ikke vil vite 
av loven i hjertet. Derfor slår nådens kraft 

igjennom i deres liv. Det er den som oppdrar 
dem til å si nei til ugudelighet og verdslige 
begjær. Den skaper lovsang. Nåden er den 
drivende kraft i forkynnelse og vitnetjeneste.

Alt er absolutt ikke lett for dem. Også de 
kjenner til lidelse, motgang og kamp. Likevel 
blir de under alle forhold båret av en dyp lykke 
i hjerte og sinn. De er omsluttet og gjennom-
trengt av Guds nåde.Når de ser frem, da er det  
ut over et uendelig hav av nåde. Det strekker 
seg helt inn i evigheten. De vet at over dette 
hav fører Herren deres lille livsskip frem. Han 
er nemlig nådens Gud.

(Fra “Mellem liv & død” Dansk Luthersk 
Forlag 1998. Oversatt til norsk) o

”Vekkelse og villfarelse.”
Denne boken er et grundig oppgjør med tros-
forkynnelse slik den har oppstått i USA og 
vunnet innflytelse også i Norge.

I de ulike menighetene prget av herlighets-
teologi kan en høre store ord, glitrende 
visjoner og klare løfter om Guds helberdelse, 
velsignelse og kraft. Mange unge har latt seg 
begreistre. – Men jeg er redd for at dersom de 
blir i bevegelsen og går inn for å lære det som 
undervisningene, bøker og kassetter byr dem, 
vil de bli ført bort fra Bibelens Jesus Kristus, 
skriver Geir Harald Johannessen

I denne utgaven av boken er det føyd til et 
avsnitt om den såkalte “Torontovekkelsen.”

Geir Harald Johannessen har vært sokne-
prest i Rolvsøy, Fredrikstad. Han har utgitt flere 
bøker. Boken er trykt i 2022.

Boka koster kr. 200,- Vipps til 48381008 
med din adressen, så vil boken bli sendt til deg.
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“Jeg er uverdig til all den miskunnhet og 
trofasthet som du har vist mot din tjener” 
(1 Mos 32,10). I en eldre bibeloversettelse av 
dette bibelverset står det “Jeg er ringere” i 
stedet for “uverdig”. Begge er dekkende for 
vår stilling i forhold til Herren, den stor giver. 
Jakob bekjente og ba til sin far Isaks Gud.

Gud står de stolte imot, men de ydmyke gir 
Han nåde. Det kan vi faktisk forstå med vår 
fornuft. Ihvertfall til en viss grad. Den som 
opphøyer seg selv, vil Gud fornedre. Men den 
som fornedrer seg selv, vil Han opphøye. Se det 
var verre. Verre for vår syndige natur.

Guds ord består som kjent av to hoveddeler: 
Lov og Evangelium. Vi lytter gjerne til det søte 
Evangeliet, men ikke så gjerne til Loven. For mens 
Evangeliet bringer oss opp, fører Loven oss ned. 
Enkelt sagt. Mange synes å glemme at disse to er 
uadskillelig knyttet til hverandre. Loven åpenbarer 
synd, evangeliet skjuler synd. Loven avdekker det 
som Evangeliet vil forkynne frelse fra.

Hans Nielsen Hauge sa det slik: – Å tro er å 
gå til Jesus med sin synd.

Det er en fare for kristen undervisning når 
kunnskapsformidling og forkynnelse nesten 
bare dreier seg om Evangeliet, mens Loven blir 
utydelig eller kanskje helt borte. Vi trenger sårt 
å høre det kjære frelsesbudskapet, men vi trenger 
virkelig også å høre De hellige 10 Guds Bud. 
Troen består i å føle synden og søke nåden som 
det har blitt sagt.

“Ved Loven kommer syndens erkjennelse”. 
(Rom. 3,20).

“Loven er blitt vår tuktemester til Kristus”. 
(Gal. 3,24).

En gave får størst verdi når mottakeren har 
et stort behov for den. Nettopp opplevelsen 
av behov må sies å være et sentralt begrep 
også på det åndelige området. Men et virkelig 
behov kan jo ikke skapes. Det må avdekkes.

Slik kan altså nåden av Jesu frelse bare oppnås 

der Loven har gått forut med sin virkning. Ved 
inderlig bønn om Den Hellig Ånds overbevisning 
må hver enkelt av oss erkjenne synden. Ikke 
andres, men vår egen. Det omfatter både den 
vi har arvet og den vi utfører i tanker, i ord og i 
gjerninger. I tillegg også det gode vi har unnlatt. 
Alt etter som Ånden opplyser oss, må dette 
bekjennes. Vi ser ikke alt, da ville vi fortvile. 
Men ved Guds Ånd får vi se nok til å kjenne 
behov for tilgivelse. For frelse.

Når vi tenker tilbake på den tiden vi har levd, 
finner den ærlige sjel et langt synderegister. Da 
blir vår uverdighet, som det står i bibelverset, klar 
og åpenbar. En av de gamle lutherske kirkefedre 
har en nyttig lærdom om dette – Husandaktsbok 
av Amadeus Kreutzberg. Han ber oss tenke ærlig 
gjennom våre liv. Da vil vi oppdage:

1. Hvor lite vi har takket Gud for alle goder 
 som Han har gitt oss gjennom alle år.
2. Hvor lite vi har utrettet til Herrens ære og 
 til nytte og gagn for vår neste.
3. Hvor mange dager og timer vi har tilbragt 
 i synd og i unyttig tidsfordriv.
4. Hvor ofte vi har fornærmet andre 
 mennesker.
5. Hvor ofte vi har uttrykt oss på en sint, 
 ukjærlig og negativ måte.
6. Hvordan tankene våre for det meste har 
 vært selvsentrerte og egoistiske.
7. Hvordan størstedelen av livet vårt har 
 vært fokusert på å oppnå dette livets 
 goder.
8. Hvor mange av Guds gaver vi har ødslet 
 bort og ikke brukt slik vi var pliktig til.
9. Hvor ofte vi har kjent på ulyst til bibel-
 lesning og tvilt på Guds allmakt.
10. Hvor mye misnøye vi har vist mot 
 Herren selv.

Likevel har Gud fortsatt å gi oss nåde, trofast-
het og omsorg. Dette får vi et godt innblikk i 

Loven, vår kjære tuktemester 
Av Geir Christoffer Slettvik 
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når vi påminner oss selv om Hans uendelige 
godhet mot oss – tross alle våre synder og 
misgjerninger. Etter sin guddommelige 
hellighet hadde Han både rett og årsak til å støte 
oss ned i fordømmelse og evig straff. Likevel 
gir Han oss liv og sunnhet, ja, Han bærer og 
oppholder oss med en uendelig tålmodighet. Vi 
oppdager:

1. Hvordan Han helt fra barndommen av 
 har båret oss på sine nådige armer.
2. Hvor forunderlig Gud har bearbeidet oss 
 fra ungdommen av.
3. Hvordan Han alltid har gitt oss det 
 daglige brød.
4. Hvordan Han har fridd oss ut fra utallige 
 ulike problemer og farer.
5. Hvordan Han har gjort oss friske og 
 sunne igjen etter sykdom.
6. Hvordan Han har bevart oss fra mange 
 fiender, både synlige og usynlige.
7. Hvor ofte Han har banket på våre hjerter 
 og vekket oss opp til bot og omvendelse.

8. Hvor ofte Han ved troende medmenne -
 sker har påminnet og advart oss om faren 
 for å gå evig fortapt.
9. Hvilken ufattelig trofasthet og omsorg 
 Han fortsatt viser oss ved å vekke oss til 
 kunnskap og erkjennelse om alt dette. 
10. Hvor kjærlighetsfullt Han har sørget for 
 vår kirkegang, undervisning og gudstro.” 

Da vil vi av hele vårt hjertes dype grunn 
føle oss beveget til å stemme i med Jakob:

“Herre, Jeg er uverdig til all den miskunnhet 
og trofasthet som du har vist mot din tjener.” 

La oss be: Min Herre og min Gud! Jeg 
er den mest uverdige av alle. Helt fra barn-
dommen av og frem til nå har du bevist meg så 
mange velgjerninger at jeg ikke kan telle dem. 
Jeg kjenner ikke antall og mengde, men jeg 
var ikke verdig til noe av dette. Fortsett likevel 
med din barmhjertighet og trofasthet mot meg 
– for Jesu Kristi skyld. Deg være lov og takk 
for at du ennå ikke har lukket til Paradiset for 
oss! Amen. o

Troende og vantro lever side om side her i 
verden, men det er likevel en avgrunn mellom 
dem (Luk 16,26). Den ene er på himmelvei – 
den andre er på vei til helvete. Den ene tjener 
Gud – den andre djevelen (1 Kor 2,12-14). 
Det er ikke bare meningsforskjell mellom 
en troende og en vantro, men åndsforskjell. 
Regner vi med det?

Mang en gang undres en over hvordan 
bekjennende kristne er ett med de uomvendte i 
så å si alle ting. – Hvordan kan det gå an?

En vantro drives av satans ånd med faste 
skritt gjennom syndens vellyst mot den evige 
dom! Og en kristen drives av Guds Ånd til 
et hellig liv mot himmelen! (Matt 7,13-14 og 
Rom 8,14).

Djevelen arbeider
Tenk på Bileam – denne underlige spåmannen 
som lurte Israel!

Han forkynte ikke at de skulle drive med 
avgudsdyrkelse!

Han bad ikke folk om å spotte Israels Gud! 
Han sa ikke at de skulle begynne å stjele, slå i 
hjel og drive hor!

Nei, de skulle bare være litt mer omgjen-
gelige overfor hedningene. Israel fikk en 
“vennlig” innbydelse til hedningenes “offer-
måltid for sine guder” (4 Mos 25,2). Og så 
endte det med at “de satt i spotteres sete” 
(Salme 1,1).

Nå er det min overbevisning at om Bileam 
hadde dukket opp i Norge i dag, da hadde han 

Når saltet taper sin kraft
Av Oddvar Dahl
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kanskje blitt utropt til kirkens redningsmann 
nr. 1. Men hans tilhengere sørger ikke, – for 
Bileams ånd er lys levende, – ja – dessverre 
mange steder den rådende drivkraft i “kristent 
arbeid”.

Går det da an å skildre tilstanden i dag slik 
at det blir mulig å se Bileams virksomhet. – 
og dermed ta avstand fra forførelsen? Da må 
vi være klar over at Bileams hensikt var at 
Guds folk ikke skulle skjønne at det var galt 
fatt, – før det var for seint! Det skulle bare 
ikke være så stort skille mellom Guds folk og 
hedningene. Åndsforskjellen mellom Israel 
og hedningene ble brutt ned. Slik arbeider 
djevelen også i dag!

Hva er åndsforskjell?
Den verdsliggjorte kristendom kjenner ikke 
engang problemstillingen. Har en bodd lenge 
ved fossen, hører en ikke lenger fosselarmen.

Hvilken virkning av Guds Ånd er det 
da som gjør Guds sanne barn fremmed for 
“verdens barn”?

1) De er blitt så skremt av syndens forferde-
lighet i sitt hjerte at de måtte rope til Gud om 
frelse og nåde (Salme 42).

2) Nåden og syndenes forlatelse som de 
nå eier i kraft av Lammets blod, er blitt deres 
dyreste skatt. De har smakt at Herren er god 
(Salme 34,9).

Dette kan de uomvendte aldri godta! For 
de elsker å leve i synden, og er redd når Jesus 
kommer nær. “Derfor kjenner verden ikke 
oss”, sier Johannes (1 Joh 3,1).

Slik også med dem som var på “konge-
veien”, Da Israel kom til Moabs land, ble 
Kaleb og hans folk REDD! Redd Guds folk – 
Gud var der!!

Men, – etter at Bileams ånd hadde virket en 
stund, var faktisk situasjonen en helt annen. 
Hedningene innbød Guds folk til å ta del i 
avgudsdyrkelse. “Man skal jo se saken fra 
flere sider-teologien” hadde slått igjennom. 
Folket forlot kongeveien. – og blandet seg 
med hedningene. De drev hor, og kom under 
Herrens vrede.

Vår tid og Bileam
Bibelen sier at Demas forlot Paulus fordi han 
fikk kjærlighet til den nåværende verden (2 Tim 
4,10).

Da gjennomgripende vekkelser rystet 
både land og by, var nok kongeveien mer 
åpenbar. Og man gledet seg i Jesus, og ble 
ikke redd “Bileams teologi”.

Ikke sjelden hendte det at kristne 
ungdommer på vei hjem fra møte passerte 
danselokalet, – og popmusikken lød langt 
nedover gata. Da kjente Guds folk hvordan 
tomheten slo mot dem, og de kjente i sitt 
hjerte: “Dette er for oss en fremmed ånd, – 
slik skikker verden seg”. (Salme 2,1).

Men en slik tankegang og åndsforskjell 
godtar ikke dagens Bileam. Hans taktikk 
går derfor ut på at de troende ikke skal føle 
seg fremmed for de “ugudelige råd” og 
“spotteres sete”. (Salme 1,1). Han har mye 
brukt radio og TV til dette. Men hvordan 
kan det lykkes når Jesus sa: “Ingen kan rive 
dem ut av min hånd?” Han angriper hjertet. 
(Les Hebr 3,12). Og i mange tilfeller er en 
sann omvendelse byttet ut med “standpunkt-
kristendom”,

Mange regnes for kristne uten å være det.

“Saltløs kristendom”
Og for det andre er åndsatmosfæren i 
mange “kristne miljøer” den samme som på 
dansegolvet i diskoteket. Mange av de som 
skal “opptre med sang” har ofte sine forbilder 
i det ugudelige underholdningsmiljø. Det 
sees tydelig i deres virksomhet: Samme 
slags musikk, – samme effektive vrikking 
i hoftene, samme syngemåte! Og verden 
godtar en “saltløs kristendom”. For når saltet 
mister sin kraft, duger det ikke til annet enn 
til å tråkkes på (Matt 5,13). Da annonserer 
man i kristendommens navn: “Vi ser på 
Melodi Grand Prix!” Jo, vi merker hvordan 
bølgene fra det ugudelige hedenskapet slår 
inn i kristne menneskers hjerter, – og river 
overende sann vekkelseskristendom og 
pietisme.
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Banning i kirken
Nylig hørte vi om at det ble bannet i en kirke. 
Det var ikke et uhell, manuskriptet var skrevet 
av en prest! Bibelen taler om ulv i fåreklær 
(Matt 7,15). Så langt er vi altså kommet: Man 
spotter Guds navn åpenlyst (2 Mos 20,7). Og 
man vedkjenner seg det åpent: “Dette har vi 
gjort!” Og gudstjenestelivet fortsetter som før! 
Om slikt sier Gud: “Se, dere setter deres lit til 
løgnaktige ord, – til ingen nytte. Hvorledes? 
Dere stjeler, slår i hjel, driver hor, sverger falskt 
og brenner røkelse for Baal og følger andre 
guder som dere ikke kjenner, – og så kommer 
dere og står fremfor mitt åsyn i dette hus som 
er kalt med mitt navn og sier: Vi er frelst, – og 
så tenker dere at dere fremdeles kan gjøre alle 
disse vederstyggelige ting? Er da dette hus som 
er kalt med mitt navn, blitt en røverhule i deres 
øyne? Se, også jeg har sett det, sier Herren” 
(Jer 7,8-11) (Les også Amos 5,21-24).

Det er klart at slikt ikke kan forekomme 
uten at man først har mistet troen på Ordet og 
dets virkning.

Mister evnen til å bedømme
Øivind Andersen sier: “Det følger mange farer 
med å skikke seg lik med verden. Særlig under-
streker Ordet en hovedfare: Vi mister evnen til 
å bedømme hva som egentlig er Guds vilje” 
(Rom 12.2).

Kanskje frafallet i manges hjerter begynte 
ved TV-apparatet Der ble en kjent med “guds-
bespottelig underholdning”. Omsider ble det 
godtatt i hjertet. Både mord, urenhet, skam-
løshet, hor, løgn, drikk og hylling av popartister 
– det er jo så spennende! Etter en tid banker 
så de samme tilbud på kirke og bedehusdør, 
via film, video, drama, rockegrupper osv. – Så 
hvorfor ikke, – “vi må da ikke være så nøye – 
vi må jo nå verden”, heter det.

Fredrik Wisløff sier: “Også Antikrist 
kommer i ‘tidens fylde’, – og tiden er der når 
mennesket i sitt indre er modent for det nye. 
Omformingen skjer umerkelig og gradvis. 
Grunnen til at vi merker så lite til den, er at vi 
selv er under den samme omforming”. (Pred 
9.12) (Fra boka: Antikrist). o

Om hvordan Paul Gerhardts sanger vitner om en 
sterk bibelsk trøst og glede, midt i motgang og 
anfektelser.

Sanger med hjertet
Noen sanger blir til stor hjelp. Kanskje setter de 
ord og bilder på akkurat min situasjon. Kanskje 
rommer de en forkynnelse eller et vitnesbyrd 
som nettopp jeg har bruk for. Så synger man med 
– av hele hjertet! I denne serien ber vi forskjel-
lige mennesker fortelle om en sang som betyr 
noe særlig for dem – til trøst og oppmuntring for 
oss alle.

En salme som bringer håp
Mange forskjellige sanger kan brukes i denne 

serien. Sanger som er skrevet med hjertet og 
som går like til hjertet. For mitt vedkommende 
falt valget på en meget kjent og høyt skattet 
salme. En salme med livgivende innhold, trøst 
og hjelp i tunge tider, med rop til Gud om 
råd. Den gir styrke og glede midt i sorger og 
bekymringer. Den gjør mørket til lys.

Den er til nytte hele livet. Den blir brukt som 
bønnesang, midt i livet og som begravelses-
salme. Mange av oss eldre har lært den utenat 
på skolen, eller også har vi sunget den mange 
ganger i kirken eller i andre kristne sammen-
henger, slik at den har festet seg. Det er en 
vidunderlig, fredsgivende og oppmuntrende 
salme.
Forfatteren Paul Gerhardt (1607 – 1676) har 

En himmelsk trygghet
Av Andreas Michelsen
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Bok: 
”Levende forkynnelse 

eller tomme ord?”
av Dag Risdal

Boka koster kr. 50 + porto.
Se bestillingsinfo på s. 31.

skrevet mange sanger. Ca. 20 av dem er med i 
Den Danske Salmebok. Her vil vi stanse for Velt 
alle dine veier, som forteller om de krokete veier 
i livet og peker på en løsning. Den understreker 
at det er Gud i Himmelen som styrer alt.
Jeg er oppvokst med salmen og har ofte hørt den 
bli sunget. Også i skolesammenheng har den 
vært med. Likevel var det, for et par år siden, 
under en bibeluke i Sør-Tyskland, at jeg ble 
grepet av den og av Paul Gerhardt sine sanger i 
det hele tatt. De ble sunget på møtene, hvor jeg 
straks følte meg hjemme.

Velt alle dine veier er mer enn en sang, 
som passer inn i de mørke år, mer enn en 
begravelsessang, mer enn en melodi. Det er en 
sang som vil bringe håp. Den skaper livsglede, 
peker framover og oppover og retter blikket mot 
fremtiden. Det er en sang som vil gi meg tillit 
til Gud, så jeg kan tro, på tross av min ringhet. 
Sangen er et levende vitnesbyrd om freden, 
gleden og tryggheten, midt i livets kamper.

Det å ha lært å synge den slags salmer med 
innhold er gull verdt og kan ikke vurderes høyt 
nok. Jeg husker ikke lenger alle versene utenat, 
men de ligger som andre av Paul Gerhardts 
sanger i bakhodet og kan plutselig dukke opp i 
tankene, når det er bruk for et ord.

Sett din vei i Herrens hånd
I salmeboken henvises det under “Befal du dine 
veier” til Sal 37,5 (“Sett din vei i Herrens hånd 
og stol på ham! Han skal gjøre det.” Det har 
vært “mitt vers” gjennom mange år. Når jeg har 
vært i villrede, ikke har kunnet finne vei, har 
vært utsatt for skuffelser og mismot: Sett din vei 
i Herrens hånd … Jeg må sette – overlate alle 
bekymringer og tanker til han som kan stormen 
binde. Det har vært min hjelp, på samme måte 
som flere andre uttrykk i Paul Gerhardts salme.

Vei har du alle steder. Det er ingen blindvei. 
Veien kan være kroket, men den blir rettet ut – 
kanskje rundt neste sving?

Nede i dypet er det mørkt. Men ser jeg lyset, 
lykten på min sti og lyset i det fjerne, kan jeg 
være trygg. Jeg kan rolig Velte mine veier 
på Herren, Jesus. Frelseren leder ikke vill. 

Kanskje leder han inn på det som i mine øyne 
er en omvei. Men senere ser jeg at det ikke var 
planløst. Jesus ville bruke meg som sitt lys i 
mørket.

Til tider er det nok bare en liten sti jeg må 
følge. Da kan det være fristende å følge sin egen 
sti. – litt bredere. Litt hurtigere, en hemmelig 
vei. Men den fører lett vill. Noen av dere 
kjenner gjerne fjellstiene. For mange år siden 
ble jeg minnet om hvor viktig det er å følge 
de røde merkene, de som markerer stien under 
vandringen. Slik kan det gå på en fjellsti, der jeg 
velger min egen vei, fordi jeg mener at den er 
kortere: De røde merkene har blitt borte for meg. 
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Jeg ender på en smal sti med steile, snøkledte 
skrenter og ser snøskred lengre framme. Da blir 
jeg liten.

Også i vårt liv her på jorden gjelder det å 
holde øye med de røde merkene. Ordet om 
Jesus, hans virke og frelsen ved blodet. Å følge 
merkene er også å bie på Herren, å stoppe opp 
og vente. Men jeg vil så gjerne være litt foran.

I Guds time er alt ferdig, og alle mine 
bekymringer er spilt. De lukkede dører forvandles 
til åpninger.

Hans trofaste pleie
1. Velt alle dine veier
og all din hjertesorg
på ham som evig eier
den hele himlens borg.
Han som kan stormen binde
og bryte bølgen blå,
Han skal og veien finne,
den vei hvor du kan gå.

Jeg stanser og undres igjen over Guds 
skaperverk. Alt er skapt så forunderlig, og 
Kongen, Skaperen, vil lede et lite menneske 
som meg. Det er for stort til å fatte. Mine veier, 
mitt liv, mine bekymringer har den Allmektige, 
himlenes og jordens konge omsorg for og han 
finner nettopp den sti som er forberedt for meg.

Vi må leve i ferdiglagte gjerninger. Alt er 
klart og vi får vist en vei – også en vei ut av 
sorgen. Vil vi la oss ledsage av ham som er 
Skaperen?

Hans gjerning må du benytte
2. På Herren du deg støtte
om det deg vel skal gå,
Hans gjerning må du nytte
om din skal kunne stå;
av sorg og selvgjort plage
det kommer intet ut;
for intet kan du tage,
alt kan du få av Gud.

Ja, la oss betrakte hans gjerninger. Hans 
skaperverk, men også hans underfulle verk. Se 

hvordan han har båret og bærer sine fram sine 
fra dag til dag. Se tilbake, slik som vi møter det i 
Bibelen, der folket igjen og igjen blir minnet om 
hvordan Gud førte dem ut av Egypt.

Guds store gjerninger kan ikke beskrives på 
annen måte enn ved å peke på Jesus. I Ham ser 
vi Guds gjerning; i Jesus, som ble menneske, 
som gikk i mitt sted, slik at jeg får lov til å leve i 
“syndsforlatelsens rike”.

Som Gud ledet sitt folk gjennom ørkenen, 
leder han også i dag oss enkeltpersoner, men 
også det kristne folk, dem som Jesus har blitt 
Frelser for.

Nei, mine bekymringer og mitt strev gagner 
intet. Alt er gaver fra Gud, også den vei jeg går 
på – selve livet.

Med oss i alt som skjer
(Dansk: De dødeliges kår)

3. Din trofasthet og nåde,
o Fader, vet og ser
hvordan du best skal råde
med oss i alt som skjer.
Hva du har valgt å gjøre,
det står som fjell så fast,
ditt råd skal du utføre
om jord og himmel brast.

Vi må kalle ham Fader og som barn komme 
til ham. Jesus forstår oss. Som sant menneske 
og sann Gud kjenner han våre kår på alle måter. 
Bak alt som skjer i vår verden er det alene Gud 
som har makten.

Velsignelser du spreder
(Dansk: Kun nåde du utspreder)

4. Vei har du alle steder,
og hjelp i all vår trang.
velsignelser du spreder
og lys på all din gang.
Din vilje ingen hindrer,
din omhu blir ei trett
før gledestråler tindrer
i øyne som har grett.

Her blir vi minnet om at når alt ser mørkt ut, 
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Kan noen hjelpe oss med en skole og et hospital i
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Takk for gaven på Vipps: 712003. 

Bank 3030.38.96194, sendes til: Jungel Aid BA India.
Ingrid/Steinar Handeland, Hovsheradvn 484, 4462 Hovsherad.

så er der en vei der det er lys. Jesus er veien fylt 
med nåde.

Det skal så sikkert hende
(Dansk: Hvem vover at forbande)

5. Og om alt Satans rike
vil stride Gud imot,
skal Herren aldri vike,
Han trår det under fot.
Det gode han vil sende,
og det som er hans mål,
det skal så sikkert hende,
når bare vi gir tål.

Jeg møter en trøst og et håp. Midt i det fast-
kjørte liv skimtes lyset. Jeg blir minnet om Guds 
velsignelse.

Paul Gerhardt skjuler ikke mørkets makter, 
men jeg skal ikke la meg kue av dem. Nei, 
jeg må se opp til Herrens sterke makt – og det 
levende håp.

Til Gud din tillit sett
(Dansk: Herrens sterke makt)

6. Håp da, min sjel, i faren,
til Gud din tillit sett,
Han frir deg ut av snaren,
hvor ille du er stedt!
Snart skal hans time komme,
da lysner himlens grunn!
Din ventetid er omme!
Å, hvilken gledestund!

Ja, Gud må septeret bære – Han er KONGEN!
I den opprinnelige salmen er det 12 vers. 

(Oversetter: Det er 12 vers i den norske 
Sangboken). Her følger to av dem:

9. Han dryger vel til tider
og venter med sin trøst,
er skjult for den som lider,
og tier med sin røst,
som om han i sitt hjerte
var vendt en annen vei,
og ikke så din smerte
og ikke enset deg.

Gud kan skjule seg så jeg tror at jeg er glemt. 
Men vit, han glemmer ikke sine!

10. Skal tårer da utøses,
vær tro om alt er stengt!
Vær trygg, min sjel, du løses
når du det minst har tenkt.
Da grønnes hjertebladet,
den sne som tiner bort,
har ei den minste skade
Guds fagre blomster gjort.

Han vil bære mine byrder. Så kast all din 
smerte på Herrens sterke makt!

Når alt vakler
Hva skal jeg gjøre når alt omkring meg vakler?

Det eneste som holder når alt annet vakler, 
det er Guds nåde og barmhjertighet. (LT 7)

Jeg møter smerte av forskjellig slag. 
Hvordan mestres disse situasjonene? Finnes 
det en utvei – noe som ikke vakler, men står 
fast?

Paul Gerhardt hadde et vanskelig liv. Men 
han ble en stor salmedikter. Mange av hans 
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sanger vitner om en trygghet, en fredfylt hvile i 
sinnet, på tross av motgangen.

Som det sies i innledningen til en samlet 
utgave av Paul Gerhardts sanger og dikt: “Det 
dikteren sier, sier han med enkle ord, men i 
vakre setninger og vers. (…) Han ville aldri 
frembringe mer enn han fikk, men i rette tid, 
når engelen rørte hans hjerte, grep han pennen 
fatt for å tale trøst til seg selv, for å befri seg 
selv fra det som var hans sjel imot, og for å gi 
trøst og fred til mange etter ham (2 Kor 1,1 f).”
(Gesangbuch Praxix pietatis melica i 1653 3).

Det er Guds ord som gir hvile, trygghet og 
fred i sinnet i livets mange utfordringer. Hjertet 
kan fylles av ord som må gis videre – og det 
blir ord som går til hjertet, i noen tilfeller som 
salmer.

Paul Gerhardts berømte trøstesang gir ikke 
billig, beroligende trøst, men nevner smerte og 
sorg i detaljer. Grunnlaget for tilliten til Gud 
er troen på Guds skapende kraft, som tross sin 
hemmelighet til siste slutt vil være sterkere 
enn all nød.

Da 30-årskrigen brøt ut var Paul Gerhardt 
et barn. Så lenge den varte, var det trengsler. 
Byene var ødelagt og nedbrent. Innbyggertallet 
var redusert og velstanden hadde forsvunnet. 
4 av 5 barn døde av pesten.

Men i alt dette finner vi en trygghet og tro, 
en tillit til Gud; han som kan stormen binde. 
Det var det Paul Gerhardt erfarte i sin vandring 
med Gud, og som ble gitt videre i 139 kjente 
sanger på tysk og 15 på latinsk.

Taler inn i hjertet
Velt alle dine veier ble første gang offentliggjort 
i Gesangbuch Praxix pietatis melica i 1653.

Diktets 12 vers hadde form som et akros-
tikon, noe som normalt betyr at forbok-
stavene i hver linje, lest loddrett ned gjennom 
versene, danner et ord, oftest et navn. I denne 
salmens opprinnelige utgave er det begyn-
nelsesordene i hvert av versene som danner 
salmens tema, nemlig ordene fra Sal 37,5.: 
“Befiehl dem Herrn deine Wege und hoffe auf 
ihn; er wird’s wohl machen” 4 (“Sett din vei i 

Herrens hånd og stol på ham! Han skal gjøre 
det.”).

Allerede i sin levetid var Paul Gerhardt en 
høyt respektert dikter og hans sanger ble ofte 
sunget. Etter hans død ble de inntatt i alle de 
evangeliske sangbøker i Tyskland. I det 18. 
århundre, og især i det 19. århundre ble han over 
alt ansett for å være den største blant dem som 
har skrevet åndelige sanger i Tyskland. Paul 
Gerhardts stilling er den samme i dag.

Hvordan kan det være slik?
Det fortrolige samfunn han hadde med Gud 

merkes i hans diktning og taler like inn i hjertet. 
Mange kan gjenkjenne seg i smertene, men 
opplever også friheten i det budskapet sangene 
bærer med seg. Tusener har med sangen bedt 
seg til trøst i hjertet – som for eksempel med det 
opprinnelige vers 12:

12. Gjør en lykksalig ende
på all vår strid og nød!
o, Herre, ta i hende
vår sak inntil vår død!
La troen vinne seier,
og led oss trinn for trinn,
så samles våre veier
til sist i himlen inn.

1 Evangelisk-luthersk Psalmebog for de 
dansktalende menigheder i Slesvig 1889. Se 
www.christmysong.com/1692/jtr1692da4-
befal-du-dine-veje.html.

2 Fra Wavh auf mein Herz und singe 
– Vollständige Ausgabe seiner Lieder und 
Gedichte, udgivet av Eberhard von Cranach-
Sichart, R. Brockhaus Verlag, Wuppertal 2004

3 Beate og Winrich Scheffbuch, 2008: 
Den Kummer vom Herzen singen & Dennoch 
frölich singen.

4  Se Christliche Liederdatenbank: www.
evangeliums.net/lieder/lied-befiehl-du-deine.
wege.html.

(Artikkelen er fra Nyt Livs blad nr. 2-2024) o
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Andreas Michelsen til minne
Andreas Michelsen er forfremmet t i l 
herligheten. Han døde den 6. mars 2025.
I dødsannonsen i Kristeligt Dagblad leser vi: 
“Andreas Michelsen blev plutseligt taget hjem 
til Jesus: Vi ser frem til gensynet der.”
Andreas Michelsen ble født i begynnelsen av 
krigen, den 10. august 1940 i Bylderuo-Bov 
i Sønderjylland, ikke langt fra grensen til 
Tyskland ved Tønder.
Michelsen utdannet seg til å bli lærer og var i 
mange år ansatt i Den danske Folkeskole.
Han giftet seg med Kirsten Michelsen. De 
bodde i mange år i København. De hadde 
ikke noen barn. Kirsten døde i april 2017.
I 2006 startet Michelsen nettsiden Shafan.
dk. Som pensjonist brukte han mye tid til å 
vedlikeholde denne nettsiden. 
Han skriver selv om denne nettside:
I 2. Kong.22,10 læser vi:Ypperstepræsten 
Hilkija sagde til statsskriveren Shafan:
“Jeg har fundet lovbogen i Herrens tempel!”
Hilkija gav bogen til Shafan, som læste den. 
Så kom statsskriveren Shafan til kongen og 
aflagde beretning:
“Dine folk har taget de penge frem, som 
var i templet, og har givet dem til dem, 
der forestår arbejdet og fører tilsyn med 
Herrens tempel.”
Og statsskriveren Shafan fortalte kongen, 
at præsten Hilkija havde givet ham en bog, 
og Shafan læste den op for kongen.
Dette medførte en vækkelse i landet. 
(2.Kong.23,1 flg.) og et opgør med den 
falske gudsdyrkelse og de falske profeter.
Også i dag har vi behov for at finde Guds 
hellige Lov frem for at få den læst og 
gennemgået på ny..
Ligesom Shafan bragte lovbogen til kongen 
og læste den op for ham, ønsker jeg at 
denne side skal bringe loven og evangeliet 

frem af den tåge, som indhylder en stor del 
af det kristne Danmark.
Siderne bygger på et evangelisk/luthersk 
bekendelsesgrundlag og er i sin tid oprettet 
efter inspiration fra norske sider. Den første 
på Shafan er fra 2006.”
Shafan.dk er en klar og god evangelisk-
luthersk nettside og har vært mye lest av både 
dansker og nordmenn. Michelsen sier selv at 
han har sine røtter i Luthersk Missionsforening 
og Indre Mission. Hans evangelisk-lutherske 
syn kommer klart fram i artiklene på nettsiden. 
Her finnes mange artikler av Martin Luther, og 
flere av kjente danske prester og forkynnere. 
Men også norske forkynnere er representert 
som for eksempel Ole Hallesby, Carl Fr. 
Wisløff, Øivind Andersen og Dag Risdal.
Michelsen var til god hjelp for oss i Bibelsk 
Tro, både i starten og senere hjalp han til 
med nettsiden til Bibelsk Tro og la ut mange 
nummer av bladet på Stiftelsens nettside. Det 
er vi svært takknemlige for.
På Shafan.dk la han også ut mange artikler 
fra Bibelsk Tro. På den måten ble Bibelsk Tro 
bedre kjent blant kristne i Danmark.
Michelsen skrev også en del artikler selv. Vi vil 
ta med en artikkel i dette nummer av Bibelsk 
Tro: “En himmelsk tryghed” som er hentet fra 
Nytt Livs blad nr.2-2024.
Ellers var Michelsen engasjert i en gjenbruks-
butik i København. Han var også ofte på 
bibelleir på Fjellerup Efterskole i NYT LIVs 
regi.
Med Andreas Michelsen er en Guds heders
mann gått bort. Han har nådd målet og er 
salig på grunn av Jesu Kristi frelsesverk.
Vi lyser fred over Andreas Michelsens gode 
minne!
  Av Immanuel Fuglsang og

Olav Hermod Kydland
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“Jeg har lyst til å bryte opp herfra og være med 
Kristus, for det er mye, mye bedre.” (Fil 1,23).

Paulus gleder seg ikke til å dø, men han 
gleder seg til å være sammen med Jesus.

Døden er den siste fiende. Også kristne kan 
gripes av frykt og angst når de tenker på den.

Likevel er dødens brodd brutt for et Guds 
barn. Jesus har banet en vei inn gjennom 
døden. Det er ikke noen smal vei. Den er så 
bred at en kristen ved dødens terskel ikke kan 
se døden, men Guds herlighet. Derfor skal du 
ikke tenke på avslutningen. Foran den venter 
det evige livs begynnelse. Ja, Jesus kaller seg 
selv begynnelsen.

Å ha lyst til å være sammen med Jesus er 
ikke det samme som å være trett av livet. En 
levende kristen har fått øynene åpnet for alle 
Herrens velgjerninger. Samtidig lever lengselen 
etter å være sammen med Jesus.

Livet på jord er ikke alltid lett. Det er mye i 
oss og omkring oss som kan tynge og ydmyke. 

Jorden har ikke den roen du lengter etter. Du 
finner heller ikke fred i deg selv. Anfektelser og 
nød kaster mørke skygger inn over livet.

Se fram mot den dagen da du skal være 
sammen med Jesus. Da har du ingenting å 
frykte. Ingen sykdom skal plage deg mer. 
Ingen død skal rive dine kjære fra deg. Ingen 
misforståelser skal oppstå.

Jesus er alt i alle. Da skal vi være slik mot 
hverandre som Jesus er mot oss.

Grå, mørke og tunge timer skal ikke være 
mer. Evigheten skal være en uendelig dag 
fylt av glede, tjeneste og lovsang til Guds og 
Lammets ære.

Vi reiser mot evigheten på Jesu fullbrakte 
verk. Det holder. Vi mangler ingen ting. Snart 
skal den dagen komme da vi skal se ham.

(Fra Andaktsboken “Ett er nødvendig” 5. mai, 
Lunde forlag) o

Har lyst til å være med Kristus
Av Hans Erik Nissen

Hjertelig takk til Dag Øivind Østereng for 
hans oppgjør med Sunniva Gylvers bruk av 
yoga i gudstjenesten. Yoga har ingenting i en 
gudstjeneste å gjøre. Yoga er hinduisme og 
hinduisme er yoga.

Yoga er en hinduistisk religiøse øvelse der 
poenget er å oppnå total kroppsbeherskelse. 
Målet er faktisk å stoppe å handle. Yoga 
betyr å forene eller å samle. Under yoga skal 
åndelige krefter samles slik at en gjennom en 
konsentrert anstrengelse kan oppnå erkjen-
nelse, eller som Maria Fürst sier det i boka 
– Yoga. Din vei til balanse, flyt og styrke 

(2017) – få kontakt med sitt autentiske jeg 
(s.19). Dette “autentiske jeget” kalles Atman 
i hinduismen og er menneskets sjel som er 
av samme vesen som guddomsprinsippet 
Brahman. Brahman er hinduenes oppfatning 
av Gud eller det Absolutte. Den dypeste 
meningen med yoga er å forene Atman med 
Brahman. 

Den svenske lektoren og forfatteren 
av flere bøker om okkultismen, Håkan 
Arlebrand, definerer yoga slik sin bok “Det 
ukjente” som kom ut på Luther Forlag i 
1993:

Yoga er hinduisme og ingenting annet
Av Eivind Gjerde
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Yoga er et fellesnavn på asketiske teknikker 
som brukes for å bringe mennesket ut av 
samsara, den illusoriske sanseverdenens og 
tidens evige kretsløp (s.50).

Forstanden Joachim Grün uttalte til avisen 
Dagen, 25/1-17: Yoga er en meditasjons-
praksis som opprinnelig er helt og holden 
flettet inn i hinduismen. Han sier videre: 
Yoga er en meditativ vei som egentlig vil 
stenge for det vi kaller Gud, for verden, for 
sinnet og sansene. Jeg-et skal utslettes.

At yoga er dypt religiøst, får vi ytterligere 
bekreftet når vi går dypere inn på hva hindu-
ismen lærer om yoga. Hatha-yoga og kunda-
lini-yoga er begge svært kjente og utbredte 
yogaformer i Vesten og i Norge. Den såkalte 
hatha-yoga leder over til kundalini-yoga. 

Kundalini er navnet på den feminine 
guddommelige kraften som ligger kveilet 
som en slange i ett kraftpunkt kalt chakra, 
i menneskets underliv. Den guddommelige 
kraften identifiseres med gudinnen Shakti, 
som er hinduguden Shivas make. Shiva 
er “The Master of Yoga” i hinduismen. 
I kroppen finnes det et svært stort antall 
energikanaler kalt nadi som den kosmiske 
energien prana skal strømme gjennom. 
Spesielt viktig er energikanalen sushuma, 
som det ligger syv såkalte chakrapunkter 
langs.

Chakrapunktene er svært viktige for den 
som driver med yoga og meditasjon, siden 
disse punktene bl.a. er tilknytningspunkter 
mellom menneskets synlige kropp og de 
høyere åndelige og usynlige legemene som 
mennesket også har. De syv chakrapunktene 
ligger langs ryggraden fra underlivet og 
opp til det øverste som kalles for Sahasrara. 
Sahasrara betyr den tusenbladede lotusen og 
finnes etter hindumytologien et par centi-
meter over hodet.

Yogautøveren skal prøve å vekke 
kundalinikraften i det nederste chakraet. 
Kundalinikraften blir også indentifisert med 
seksualiteten. Kundalini skal nå bevege seg 
oppover kraftkanalen til den når det øverste 

chakraet. I dette chakraet venter guden 
Shiva og når den feminine kraften møter 
Shiva, skjer det en seksuell forening. Denne 
foreningen er det samme som frelse.

Det sentrale middelet for å vekke kundal-
inikraften er bruk av såkalte mantra. Et 
mantra er et kodeord som den mediterende 
yogautøveren skal si lavt eller se for seg i 
sin bevissthet. Det er blitt sagt at ordet ikke 
har noen betydning i seg selv, men at det er 
virkningen av ordet som er viktig. I virke-
ligheten er mantraet i seg selv avgjørende. 
Det er som oftest et forkortet navn på en 
hindugud eller en svært kort form/sammen-
drag av ett hinduskrift. Det er også vanlig 
å hevde at mantraet er guddommens finere 
kropp.
 Det sier seg selv at mange av de forskjellige 
stillingene som blir brukt i yoga, kan virke 
positive som trening for styrke og bevege-
lighet, selv om mange har pådratt seg muskel 
og skjelettskader via de samme yogastil-
lingene (Dagens Næringsliv 29/12 2016).

Yoga kan aldri løsrives fra sin religiøse 
side. Dersom yoga blir løsrevet fra sin 
religiøse side, er det ikke yoga! Yoga har 
alltid med det religiøse å gjøre. Det er svært 
mange av dem som praktiserer yoga som 
hevder at de driver med yoga løsrevet fra 
hindumytologien. Å si noe slikt er helt selv-
motsigende. Yoga er ikke ren trening eller 
ren stressmestring. 

De ulike yogaposisjonen eller asanas er til 
for å drepe kroppen på den måten at kroppen 
ikke skal produsere gjerninger, og som igjen 
fører med seg karma som igjen binder sjelen 
til sjelevandringens kretsløp. 

Den kjente danske religionsvitenskaps-
mannen Johannes Aagaard har klart sagt at 
“det finnes ingen nøytrale teknikker i yoga”. 
De som påstår at yoga er nøytralt, vet ikke 
hva yoga egentlig er. o
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Fortsettelse fra nr. 3

Denne side ved gudbilledlikheten gikk helt tapt 
ved syndefallet. De mistet Guds herlighet. 2. Dels 
er gudbilledlikheten den naturlige utrustning, de 
åndsevner og den samvittighet som skiller oss 
fra dyrene. Denne side ved gudbilledlikheten 
ble svekket ved syndefallet. Men den gikk ikke 
tapt. Vi er fortsatt mennesker. Vi er hverken dyr 
eller demoner. Derfor kan vi stadig si med rette, 
at menneskene er skapt i Guds bilde, 1 Mos 9,6; 
Jak 3,9. Det gjelder ikke dyrene, englene og 
demonene. Men vi mennesker har en særstilling 
over for Gud, også etter syndefallet. Gud har et 
spesielt syn.

Demonene har ikke noen frelser. De er 
ganske visst falt i synd. De ble kastet ut av 
Paradis slik som oss mennesker. Men for dem er 
der ikke noen vei tilbake til Paradis. De er der 
for oss. Det har sammenheng med at vi er skapt 
i Guds billedeforhold til oss. Derfor sendte Han 
sin egen Sønn for å frelse oss mennesker fra 
syndens konsekvens.

Guds dom over Adam og Eva
På grunn av denne synd uttaler Gud en flerdob-
belt dom over Adam og Eva. Til Eva sier Gud 
to ting. For det første: “Jeg vil gjøre din møye 
stor i ditt svangerskap. Med smerte skal du føde 
dine barn.” 1 Mos 3,16a. Denne dom over den 
første kvinne er en dom over kvinner til alle 
tider. Det gjør vondt å føde barn. Det skjer jo 
også at fødsler går galt. Så dør barnet og kanskje 
også moren. Det er en følge av syndefallet. Det 
er en straff for synden. Men dermed har vi ikke 
sagt at den kvinne som lider mest, er en større 
synder enn alle de andre kvinner. Vi sier bare, at 
smertefulle fødsler i det hele tatt er en følge av 
og en straff for synden.

Det er viktig å tilføye at fødsler ikke er en 
følge av syndefallet. Også før Adams og Evas 

fall i synd skulle menneskene bli fruktbare og 
fylle jorden, 1 Mos 1,28. Men det var ikke Guds 
opprinnelige hensikt, at den oppgave skulle 
innebære smerte og risiko.

Den andre dom over Eva lyder: “Til din mann 
skal din attrå stå, og han skal råde over smerten 
og risikoen er konsekvenser av syndefallet. Han 
skal råde over deg.” 3,16 b. Det skal nok forståes 
bakfra, så vi begynner med at Adam hersker 
over Eva. I NT hører vi flere ganger at mannen 
er kvinnens hode, likesom Kristus er mannens 
hode, (1 Kor 11,3; Ef 5,22-24). Hode betyr ’den 
overordnede’. Paulus understreker at mannen 
skal være hode på samme måte som Kristus er 
hode for oss: “Dere menn: Elsk deres hustruer, 
likesom også Kristus elsket menigheten og gav 
seg selv for den.” (Ef 5,25). Hvis mannen gjør 
dette, blir det knapt så vanskelig for kvinnen å 
underordne seg. Men i 1 Mos 3,16 er der tale om 
en dom over kvinnen: Hun skal underordne seg! 
I tider med kjønnskamp og kvinnefrigjørelse 
er dét ikke en populær tone. Men Bibelen spør 
kvinnene: Vil dere bøye dere for Guds Ord, eller 
vil dere kjempe imot det?

Til gjengjeld lyder der også et spørsmål til 
oss menn: Vil dere gi dere hen først og fremst for 
deres hustruer, men forøvrig også for de kvinner 
som Gud gir dere ansvar for i menigheten og 
andre steder. Vil de gi dere hen for dem, slik som 
Jesus har gitt seg hen for dere? Vil dere gå foran 
i ansvar og slit både der hjemme, i menigheten 
og i samfunnet? Dere skal vite at Gud har gitt 
dere denne oppgave, og at Han vil kreve dere til 
regnskap for den på dommedag. Om ikke før, så 
vil det på den dag bli klart om dere har påtatt 
dere dette ansvar.

Til kvinnene sier Guds Ord: Dere skal la 
mennene påta seg dette ansvar. Dere skal ikke si 
det til dem i tide og utide. Men dere skal tre et 
skritt til siden, så mennene kan få lov til å ta det 
overordnede ansvar som Gud har pålagt dem. 

Syndefallet. (1 Mos 3)
Av Peter Olsen
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Det betyr at dere kvinner ofte må legge bånd på 
seg selv.

Og her kommer vi så til det som i Norsk 
Bibel 88 er gjengitt med: “Til din mann skal din 
attrå stå.” Jeg tror vi skal forstå det slik at din 
lyst skal være rettet både mot ham selv og mot 
hans posisjon. Det er min vurdering at kjønnenes 
historie bekrefter begge deler. Typisk har en 
kvinne både lyst til at mannen er den sterke, så 
hun kan gjemme seg bak ham, og hun har lyst 
til å utfordre denne posisjon, så hun selv blir den 
sterke. Dette siste ser vi tydelig i den radikale 
feminisme.

Etter Kains mord på Abel i kap 4 sier Gud 
til Kain: “Synden har lyst på deg, men du skal 
herske over den.” 4,7. At synden har lyst til deg 
handler ikke om noe seksuelt. Synden utfordrer 
din posisjon. Den vil ha makten over deg. Men 
slik skal det ikke være. Å ha “lyst på” i 4,7 
er på hebraisk det samme ord som i 3,16 er 

gjengitt med “din attrå” (teshuqah, ’ønske, lyst, 
lengsel’). Slik som synden har lyst til å få makt 
over mennesket, slik har kvinnen lyst til å bli 
hoved for mannen.

Gud har skapt mennesket til to kjønn
Det seneste århundre har vert preget først av 
kjønnskamp og så de seneste år av kjønnsfor-
virring. De to ting henger sammen. Gud har 
skapt oss som to forskjellige kjønn for at vi skal 
komplettere hverandre. Vi skal altså utfylle det 
som den andre mangler. Vi skal glede oss over 
forskjellene i stedet for å fjerne dem. De siste 
ca.30 år har vi sett en voldsom oppblussing av 
homoseksualitet. Det er både synd mot Gud 
og en straff fra Gud. Når vi ikke vil ta imot 
den herlige gave som kjønnsforskjellen er, så 
straffer Gud synd med synd, (Rom 1,26 f). Det 
ser vi især i den vestlige verden i øyeblikket. 
Det setter seg som en dyp kjønnsforvirring hos 
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våre barn. De vet ikke om de skal være mann 
eller kvinne, for de ved slett ikke hva det vil si 
å være mann og kvinne. Her kan vi hjelpe dem 
ved å la dem se kristne hjem og menigheter 
hvor kvinner og menn med glede tar hver 
sine forskjellige oppgaver på seg. For selv om  
1 Mos 3,16 handler om dommen Evas 
synd, så er kjønnsforskjellen en skaper-
ordning og en velsignelse. Kjønnsfor-
skjellen var der i Paradis. Den er god! 

I 1 Mos 3 er der også en konkret dom over 
Adam. Arbeidet blir forbannet, så han må skaffe 
seg føde med møye og besvær: “I ditt ansikts 
sved skal du ete ditt brød.” 3,19 a. Jorden skal 
motarbeide deg, sier Gud. Den skal gi torner og 
tistler når du sår hvete og bygg, v.18.

Igjen må jeg understreke at det ikke er 
selve arbeidet som er en forbannelse. Vi hører 
i 1,28 og igjen i 2,15 at Adam skulle arbeide i 
Paradis. Han skulle dyrke hagen. Han skulle 
styre dyrene, undersøke og kultivere verden. 
Men arbeidets besvær og motgang er en følge 
av syndefallet. Det samme gjelder nedslitning 
og arbeidsulykker. Igjen må jeg presisere at 
nedslitning og arbeidsulykker ikke betyr at den 
enkelte syke eller verkbrudne er en større synder 
enn alle de andre – normalt ikke i hvert fall. 
Men det alminnelige besvær og motgang er en 
straff for synden. Det er ikke bare en naturlig 
konsekvens, men en Gudvillet straff.

Døden kom med synden
Den mest betydningsfulle straff for synden 
rammer både Adam og Eva: “Støv er du, og til 
støv skal du vende tilbake.” 3,19 b. Gud hadde 
sagt det på forhånd: Den dag, du spiser av treet, 
skal du dø, 2,17. Djevelen hadde fått Adam og 
Eva til å tvile på denne dom. Men nå kom den. 
De døde i samme øyeblikk de spiste av det tre 
som Gud hadde forbudt dem å spise av. Og i 
samme øyeblikk var de klar over sin situasjon. 
Det var fordi de skjulte seg for Gud.

Adam og Eva døde på tre forskjellige måter 
samtidig: For det første døde de åndelig. De 
mistet den herlighet de hadde fra Gud, Rom 
3,23. Den herlighet hadde inntil da gjort at 

deres hjerter stemte med Guds hjerte. I den 
forstand var de like som Gud før syndefallet. 
Men de mistet det nettopp da de forsøkte å bli 
“slik som Gud.” 3,5. For det andre døde de 
legemlig. Forgjengeligheten trengte inn i deres 
legemer. Fra dette øyeblikk begynte de å forgå. 
Sykdommer, handicaps (uførhet), alderdoms-
svekkelse og til sist den legemlige død skyldes 
at døden hersker i våre legemer helt fra vi blir 
unnfanget. Vi fødes som døende! “Syndens lønn 
er døden”, sier Paulus i Rom 6,23. Men igjen må 
vi føye til at døden i alminnelighet er en straff 
for synden. Vi kan ikke si at de største syndere 
dør først. Noen ganger ser en at gudfryktige 
mennesker dør i en tidlig alder, mens forherdede 
syndere blir over 100 år gamle, Pred 8,12f. For 
det tredje ble Adam og Eva utvist fra Paradis. Da 
gikk de fra Livet til Døden. De ble vist bort fra 
det nære forhold til Gud, bort fra Guds ansikt. 
Det var den mest synlige konsekvens som her og 
nå. Og for Adam og Eva har det vært en dødsop-
plevelse, 1 Mos 3,23.

Men samtidig med denne dødsdom hører 
vi også om liv: “Adam kalte sin hustru navnet 
Eva, fordi hun er mor til alle som lever” 3,20. 
En fotnote i Norsk Bibel 88 forteller at – navnet 
Eva minner om det hebraiske ord for liv. Gud slo 
altså ikke hånden av sine mennesker. Livet er 
her jo fortsatt, og når vi får barn, gir vi liv til nye 
mennesker. Det er en velsignelse fra Gud. Til 
gjengjeld skal vi være klar over at alle disse nye 
mennesker fødes med synden og døden i seg. 
Forbannelsen og velsignelsen går hånd i hånd, så 
lenge vi lever her på jorden.

I kapitel 3,15 hører vi så løftet om Ham som 
skal komme for å knuse slangens hoved. Det er 
det første løfte om Jesus i Bibelen. Vi kaller det 
protoevangeliet, altså den første forkynnelse av 
evangeliet. Når Jesus kommer, vil synden og 
døden bli kastet ut av Paradis. Da skal Adam og 
Eva få lov til å komme hjem til Paradis igjen.

Døden ble til velsignelse
På en merkelig måte er døden også en 
velsignelse: Adam og Eva ble forvist fra Paradis, 
for at de ikke skulle spise av livets tre og leve 
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evig, 3,22. Hvis de hadde fått lov til å spise av 
det tre som de var vant til å spise av, så hadde 
de levd i synden til evig tid. Det ville ha vert en 
forbannelse. Evig liv er bare en velsignelse hvis 
Gud først fjerner synden. Men det kan Gud bare 
gjøre gjennom død! Adam og Eva måtte dø for å 
leve. Og når vi dør i troen på Jesus, går vi ikke 
fra livet inn til døden, men fra Døden her inn til 
Livet der. Derfor kan Paulus si at han “har lyst 
til å bryte opp herfra og være med Kristus, for 
det er så mye, mye bedre”” Fil 1,23. Han tilføyer 
at døden er “en vinning” Fil 1,21.

På samme måte må vi kalle utdrivelsen fra 
Paradis en vinning, for uten denne utdrivelse 
ville synden og døden hatt makten i Paradis. 
Derfor var det godt at Gud satte noen av Satans 
gamle kolleger, kjerubene, til å vokte inngangen 

til Edens Hage, 1 Mos 3,24. Ingen synder må 
komme inn der. Ja, det vil si: Vi skal nok få lov 
å komme inn i Paradis, men det skjer gjennom 
døden. Derfor er døden en vinning for oss. Etter 
døden vil Gud gi oss et opprinnelig herlighets-
legeme tilbake.

Gudbilledlikheten vil bli gjenskapt.
Paulus sier: “Han skal forvandle vårt forned-
ringslegeme og gjøre det likt med sitt herlighets-
legeme.” Fil 3,21; jf. Rom 8,23. Da Adam og 
Eva forlot Paradis var det med dette håp, og det 
er med samme håp vi skal leve her i syndens 
og dødens verden. I virkeligheten er døden en 
vinning for oss som tror på Jesus. Da går vi ikke 
fra livet inn i døden. Nei, vi går fra Døden til 
Livet! o

“Jeg sier da: Har de snublet for at de skulle 
falle? Langt derifra! Men ved deres fall er 
frelsen kommet til hedningene for å vekke Israel 
til nidkjærhet”. (Rom 11,11).
Israel snublet ikke for å falle. De falt altså ikke 
med den hensikt at de skulle gå fortapt. Herren 
frister ikke sin utvalgte til å si nei, fordi han 
egentlig hele tiden ville ha en annen. Han er 
ikke slik.
Ved jødenes fall er frelsen kommet til folke-
slagene.
Dette skjedde i Paulus sin samtid, mens han selv 
så på. Ja, han fikk selv være et utvalgt vitne for 
folkeslagene. Og han opplevde allerede i sin 
samtid hva jødenes forherdelse hadde ført til. 
Dette ser vi også i vår samtid: Enda i dag er 
den eventyrlige framgangen for evangeliet blant 
folkeslagene den virksomme frukt av at jødene 
vendte seg bort fra korset. Frelsen er kommet til 
hedningene for å vekke Israel til nidkjærhet. (…)
“Forherdelse er for en stor del kommet over 
Israel, inntil hedningenes fylde er kommet inn” 

(Rom 11,25). Forherdelsen som er kommet over 
Israel er ikke permanent. En ny dag skal rinne 
for jødene, for det står at denne delvise forher-
delsen skal bare fortsette inntil folkeslagenes 
fylde er kommet inn.
Dette verset sier altså ikke noe om et spesielt 
tidsrom, men taler om at det først skal bli en viss 
fullhet, eller fylde, av troende fra folkeslagene. 
De skal bli fulltallige.
Når det har skjedd, skal så Herren igjen ta seg 
av jødene og ta bort dekket som nå ligger over 
deres øyne. (…)
Bruden er ennå ikke ferdig utviklet, ennå ikke 
ferdig med sin vokster, og derfor ennå ikke helt 
klar for bryllupet. Fylden, det fulle tall, som 
bare Herren kjenner, er ennå ikke nådd. Men én 
ting vet vi: Det fylles opp dag for dag! Skal vi 
derfor framskynde Israelsfolkets frelse, må vi 
arbeide for å føre mennesker fra folkeslagene 
inn i Guds rike.
(Fra boken “Mot kveld”, Stiftelsen på Bibelens 
Grunn, 2006) o

Israel skal bli frelst
Av Kristian Fagerli
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Ifølge dagen.no 28/4-25, så var mange begeis-
tret for den musikalske forestillingen om 
endetiden: “De hellige skrifter og tidens ende”, 
som hadde premiere i Filadelfia Vennesla 
27/4-25, og som Dagen i sin overskrift presen-
terte som “Merket i pannen og Dyret – ...”.

Men før Åpenbaringsbokens bilde-skildring 
av endetiden i kap. 13 går i detaljer med den 
antikristelige trengselstiden, så viser boken oss 
først i kap. 12 hvordan det skal gå med Jesu 
menighet i endetiden. 

Eritslands tolkning av “kvinnen” som 
“troens folk” i GT og NT
For “kvinnen som fødte en sønn” i Åp. 12 
symboliserer nemlig den gammeltestamentlige 
og den nytestamentlige menigheten i forening, 
slik som Lars Eritsland skriver i sin Bibelverk-
kommentar til Åpenbaringsboken (3. opplag, 
Oslo 1990, s. 143-144):

 “... vi anser kvinnen i [Åp. 12:1] for å 
være den gammeltestamentlige menighet som 
var det “moderskjød” som fikk motta Kristus 
da han kom til verden. Det kan imidlertid 
ikke være tvil om at kvinnen i v. 6 og 13 ff. 
[i Åp. 12] symboliserer den nytestamentlige 
menighet. Der ser vi menigheten i endetiden. 

Mange føler denne tolkningen vanskelig, 
fordi det åpenbart er samme kvinne vi har for 
oss i hele kapitlet. Men etter nytestamentlig 
syn er det også i dypeste forstand den samme 
menighet både i den gamle og den nye pakt, det 
er troens folk.

I den gamle pakt var troen rettet mot den 
Kristus som skulle komme, i den nye pakt 
mot den Kristus som er kommet. Slik er det 
den samme Kristus-troende menighet i begge 
pakter. Se Rom. 4, 11 f.; Gal. 3, 6 ff.; 4, 22 - 31; 
Fil. 3, 3; Hebr. 11 – 12”.

Jonathan Cahns tolkning av “kvinnen” som 
Israel

Så langt Eritslands tolkning. Den kjente 
amerikanske, messianske jøden, Jonathan 
Cahn, skrev imidlertid siste år boken: 
“Profetien om dragen. Israel, den mørke 
oppstandelsen og de siste dager” (Hermon 
Forlag 2024), der et viktig omdreiningspunkt 
nettopp er Åpenbaringsbokens 12. kapittel.

I dette kapitlet hører vi jo først om et “stort 
tegn [som] ble sett i himmelen: En kvinne, 
kledd med solen, og månen under hennes føtter, 
og på hennes hode en krone av tolv stjerner. 
Hun var med barn og skrek i barnsnød og 
fødselsveer” (Åp. 12:1-2). 

Denne kvinnen “fødte en sønn, et guttebarn, 
som skal styre alle hedningefolkene med 
jernstav” (v. 5); og Cahn tolker kvinnen som 
et symbol på Israel, “som fødte Messias”. For 
“Kirken fødte ikke Messias, men ble i stedet 
født av ham. Det var Israel som fødte Messias” 
(s. 38).

Men “kvinnen” symboliserer utelukkende 
noe positivt!

Cahn er langt ifra alene om denne 
tolkningen. I f. eks. Leif S. Jacobsens bok: 
“Jesus kommer igjen. Bibelens lære om 
endetiden og Jesu gjenkomst” (Hermon Forlag 
2023) møter vi den samme tolkningen av hvem 
“kvinnen” er (s. 150). 

Det samme gjelder Dag Øyvind Juliussens 
bok: “Forstå ISRAEL i Bibelen” (I.K.A.J., 
Norsk Avd., 2. opplag, 2025, s. 62f), om enn 
Juliussen uttrykker seg litt mer forsiktig: 
“Kvinnen som føder guttebarnet, er nok det 
jødiske folket som fødte Jesus” (min utheving).

Forts. i neste (nr. 5) som kommer i september

Hva symboliserer “kvinnen som fødte
en sønn” i Åpenbaringsboken 12?
Av Axel Saxe
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”Kristus – vår rettferdighet” er utdrag av 
Carl Olof Rosenius husandaktbok tilegnet unge 
mennesker. De unge i dag trenger å høre Bibelens 
klare tale om Jesu Kristi forsoning, rettferdiggjø-
relse av tro og om helliggjørelsen.

”Kristus - vårt liv” av Carl Olof Rosenius er 
også utdrag av Rosenius husandaktsbok tilegnet 
unge mennesker. Den ble sist trykt i 1980 og er nå 
utsolgt fra forlaget.

Det er kommet på norsk i serien Lundes 
småskrifter hvor Lunde og Co’s Forlag har 
copyright.

Stiftelsen På Bibelens Grunn har nå fått tillatelse 
fra forlaghuset Lunde A/S til å trykke opp disse tre 
heftene på nytt.

Heftene er gratis, men Stiftelsen På Bibelens 
Grunn er takknemlig for gaver til sitt arbeid.

Heftet kan bestilles hos Bibelsk Tros kassettjen-
este. Se kontaktinfo side 31.

Ved sending via post, betales porto av mottaker!

Heftet ”Når han kommer” og ”Kristus – vår rettferdighet”

Bibelsk Tros kassettjeneste
Det ligger nå 3000 taler av blant andre Øivind Andersen,
Carl Fr. Wisløff med mange flere av de gamle gode forkyn-
nerne for gratis nedlasting.
Også alle møtene på Skjæveland Misjonshus blir tatt opp
og ligger der. De ligger under ”Nye taler” og ”Talearkiv.”
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BIBELSAMLINGEN
PÅ AUDNASTRAND LEIRSTED

Tema “Herren Vår rettferdighet”

23.07. – 27.07.2025

Talere:
Jan Bygstad, taler over Salme 119

Finn-Widar Knutzen, taler over 2. Timoteusbrev
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Priser for 2025

Døgnpriser:
Voksne: kr. 820.
Ungdom: 13-19 år kr. 460.
Barn: 5-12 år kr. 225.
Familie: maks kr. 2.200.
Loftsrom: kr. 550.

Campingvogn/bobil og telt: kr. 250 pr døgn.
Ta gjerne med laken, dynetrekk og
putetrekk. Leie av trekk: kr. 170.

Priser for et enkelt måltid:
Voksne: Frokost kr. 160, middag kr. 230,
og kveldsmat kr. 160.
Ungdom: 13-19 år: Frokost kr. 125,
middag kr. 180 og kveldsmat kr. 125.
Barn 4-12 år: Frokost kr. 100, middag kr. 120
og kveldsmat kr. 100.

Dersom man bor i campingvogn/bobil og
telt inntar alle måltid i spisesalen, betales
ikke leiepris for campingvogn/bobil og telt.

Rengjøring per rom kr. 300. Lade el-bil kr. 130.

Info/påmelding: 
e-mail: btpost@bibelsk-tro.no
(eller til Jarle Goa, mobil: 48008507)

Onsdag 23. juli
Kl. 16.00 Registrering.
Kl. 18.00 Kveldsmat.
Kl. 19.30 Åpningsmøte. Jan Bygstad
 taler. Finn-W. Knutzen av-
 slutter møtet.

Torsdag 24. juli
Kl. 08.30 Frokost.
Kl. 09.30 Bønn.
Kl. 10.30 Bibeltime. Finn-W. Knutzen.
Kl. 12.30 Middag.
Kl. 15.30 Kaffe.
Kl. 16.00 Temamøte. Finn-W. Knutzen.
Kl. 18.00 Kveldsmat.
Kl. 19.30 Møte. Jan Bygstad taler. 

Fredag 25. juli
Kl. 08.30 Frokost.
Kl. 09.30 Bønn. 
Kl. 10.30 Bibeltime. Finn-W. Knutzen.
Kl. 12.30 Middag.
Kl. 15.30 Kaffe.
Kl. 16.00 Temamøte. Jan Bygstad.
Kl. 18.00 Kveldsmat.
Kl. 19.30 Møte. Jan Bygstad taler. 

Lørdag 26. juli
Kl. 08.30 Frokost.
Kl. 09.30 Bønn. 
kl. 10.30 Bibeltime. Finn-W. Knutzen. 
Kl. 12.30 Middag.
Kl. 18.00 Kveldsmat.
Kl. 19.30 Møte. Jan Bygstad. 
Kl. 21.30 Forfriskninger. Frie vitnes-
 byrd. 

Søndag 27. juli
Kl. 08.30 Frokost.
Kl. 10.00 Nattverdmøte v/en fra 
 komiteen.
Kl. 11.00 Møte. Jan Bygstad.
Kl. 12.30 Middag med avslutning.



 

Medarbeidere og skribenter i dette nummeret:

Andreas Michelsen (1940-2025)
Dansk lærer. Har drevet nettsiden Shafan.
dk fra 2006 til sin død.

Axel Lundholm Saxe
Født i Danmark 1955. Cand.teol. fra 
Københavns Universitet 1987. Ord. 
misjonsprest 1989. Vik.res.kap. Odda 
1990-1991. Pastor i Den evangelisk 
lutherske frikirke 1991-94. Bibliotekar/
Arkivleder på Gå Ut Senteret 1994–2001. 
Kretssekretær i Bergen krets av Kristen 
Muslimmisjon 2001-2002. Dokument/
arkiv-utdanning 2004-2006. Ansatt i 
Skatteetaten 2006-2019.

Geir Christoffer Slettvik
Født 1955 i Oslo, bor i Tønsberg. 
Diplom-markedsfører og 1. avd. jus.
Bakgrunn fra privat næringsliv og off. 
virksomhet. Tekstforfatter, prosjektleder 

og kommunikasjonsrådgiver. Reklame, 
PR, informasjon, kommunikasjon, 
mediehåndtering.

Hans Erik Nissen (1938-2016)
Cand.theol. ved København Universitet 
1965. Sogneprest i København 
1966-70. Forstander ved Luthersk 
Missionsforenings Højskole, Hillerød, fra 
1970-2003.

Jesper Krogedal (1911-1986)
Norsk treskjærer, emissær og 
sangforfatter.

Kristian Fagerli
Født 1958 i Trondheim. Fjellhaug 
misjonsskole 1979-1983. 11 år som 
misjonær i Tanzania fra 1985-2001. 
Reiser nå som forkynner for Sarepta.

Jens Marius Giverholt (1848-1916)
Cand. theol., forstander, forkynner og 
salmedikter.

Martin Luther (1483-1546)
Tysk prest og kirkereformator.

Oddvar Dahl
Født 1946 på Hidra. Tryggheim 
folkehøgskole 1964-65. Fjellhaug 
bibelskole 1968-69. Forkynner i NLM 
fra 1969-2011. Nå fritidsforkynner

Peter Olsen
Født 1963 i Danmark. Cand. theol. Ph.D. 
Ansatt i 50 % stilling som førsteamanuen-
sis i systematisk teologi ved Dansk Bibel-
Institut i København og ved Fjellhaug 
Internasjonale Høgskole i Oslo. Og 50 
% stilling med bibelundervisning i LM, 
Danmark. Har skrevet teologiske artikler 
i tidsskrift og bøker.

Dag Dato Kl. Taler/møte

Søndag  22. juni  11.00  Terje Thorsen
Tirsdag  24. juni  19.00 Steinar Malmin. Bedehusmisjonen
Onsdag  25. juni  19.00 Steinar Malmin. Bedehusmisjonsn
Søndag  29. juni  11.00 Steinar Handeland 
Søndag  06. juli  11.00 Finn-Widar Knutzen

Søndag  10. Aug. 11,00   Alfred Salte   
Søndag  17. Aug. 11.00   Arvid Bjerga 
Søndag  24. Aug. 11.00   Jon Arvid Bøckmann    
Søndag  31. Aug. 11.00   Roy Throndsen
Onsdag  03. Sept. 19.30  Bibelgruppe
Søndag  07. Sept. 11.00   Eivind Gjerde. Nattverd.
Søndag  14. Sept. 11.00  Steinar Handeland    
Søndag 21. Sept. 11.00  Oddvar Dahl    
Søndag  28. Sept. 11.00   Dagfinn Natland
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O Lammets blodO Lammets blod
O Lammets blod, det dyrebare blod,

som gav meg liv da jeg ved korset stod,
det er min trøst i all min sorg og nød,
min trygge ankergrunn i liv og død.

Da jeg fikk se at jeg en synder var,
en fattig sjel som intet i seg har,

da fikk jeg se det blod på korset rant,
og legedom for sjelesmerten fant.

Da i min munn ble lagt den nye sang,
som nå meg følger under all min gang,

en sang om Lammet som har kjøpt meg ut,
og åpnet veien for meg hjem til Gud.

Og blir så synden mektig i meg enn,
da flyr jeg straks til nådestolen hen.

For har jeg daglig synd, ja, lønnlig brøst,
så gjelder blodet enn, – det er min trøst.

Og går det smått, ja, stundom rent på tvers,
jeg nynner bare på mitt kjære vers,

om Lammet som meg renser med sitt blod,
ja, med den sang jeg møter dødens flod.

Av Marius Giverholt


